

[Texte]

encouraged by the positive attitude and sense of commitment expressed by the committee members present on that occasion.

I have also been impressed by this same sense of commitment, even of dedication, on the part of External Affairs' personnel involved in international academic and cultural exchanges, both here in Canada and at our posts abroad. I did not realize they were going to be here this evening, before I wrote these remarks, but I do want to express that. In fact, lest my earlier choice of quotations gives the impression that I am critical of the past contribution of the Department of External Affairs to international academic exchanges, let me hasten to cite a few concrete examples of what I consider are very positive activities.

During the recent francophone summit in Paris, Mr. Mulroney announced a scholarship program for candidates from francophone countries, a concept which the AUCC has endorsed for at least 10 years and which it is delighted to see come to fruition. The AUCC is equally pleased at the confidence placed in the Commonwealth Scholarship and Fellowship Plan through the increase by 200 in the number of Canadian scholarships available. This makes that particular plan the most generous and the largest which Canada maintains. This offer earned and still earns Canada untold respect and gratitude, particularly from the developing countries of the Commonwealth.

The Canadian academic community is also heavily involved in UNESCO activities from MAB, the Man and Biosphere Program, to literacy programs and is heartened by Canada's continued membership. With the withdrawal of the United States and the United Kingdom, it has not gone unnoticed that Canada has become the major English-speaking as well as North American member of that organization and as such can be an important influence for positive development.

Turning to the Academic Relations Division of the Department of External Affairs, it should be noted that the division was instrumental in acting on the recommendations of the report on Canadian studies by Professor Symons in its establishment and encouragement of the Advisory Committee for Academic Exchanges, although one might hope that more weight might be given to the committee's deliberations and recommendations.

Greater co-ordination in the planning of internal and external cultural and scholarly policies and activities has taken place between the Departments of External Affairs and of the Secretary of State. At the same time, more regular consultation with provincial authorities—very important in matters of education—and with non-governmental organizations now takes place.

• 1915

The book donation programs of the department, mainly intended for foreign universities, as well as other recipients, are extremely important in our view. Not only highly visible reminders of Canadian expertise in a variety of fields, these book gifts provide useful research and teaching tools for both local professors and visiting Canadian faculty, unless they are

[Traduction]

positive des membres du Comité et le vif intérêt qu'ils ont manifesté nous ont beaucoup encouragés.

J'ai vu ce même intérêt, ce même dévouement chez les gens des Affaires extérieures qui s'occupent d'échanges culturels et universitaires internationaux, à la fois ici au Canada et à l'étranger. Je ne savais pas qu'ils seraient ici ce soir lorsque j'ai rédigé ces observations, mais je tiens tout de même à le dire. En fait, je ne voudrais pas que le passage que j'ai cité tout à l'heure donne l'impression que je critique le rôle passé du ministère des Affaires extérieures dans le domaine des échanges universitaires internationaux, et je me hâte de vous citer certains exemples d'activités qui me semblent très positives.

A l'occasion du récent sommet francophone à Paris, M. Mulroney a annoncé un programme de bourses pour les candidats des pays francophones, une idée que l'AUCC défend depuis au moins dix ans, et que nous voyons se réaliser avec le plus grand plaisir. L'AUCC se félicite également de voir qu'il y aura 200 bourses canadiennes supplémentaires pour le Système de bourses du Commonwealth, ce qui prouve bien à quel point le système fonctionne, et ce qui en fait le système de bourses le plus important financé par le Canada. Grâce à cette offre, les pays en voie de développement du Commonwealth ont le plus grand respect pour le Canada, et une grande reconnaissance.

Les universitaires canadiens s'occupent activement aussi des activités de l'UNESCO, plus particulièrement du Programme l'homme et la biosphère et des programmes d'alphabétisation. La décision du Canada de rester à l'UNESCO est très positive. Avec le retrait des États-Unis et du Royaume-Uni, on sait que le Canada est devenu le principal pays anglophone et nord-américain de cette organisation et à ce titre, il pourrait jouer un rôle très important.

Je passe à la division des relations universitaires du ministère des Affaires extérieures; il faut noter que cette division, agissant sur les recommandations du rapport du professeur Symons sur les études canadiennes a établi le Comité consultatif sur les échanges universitaires. Cela dit, il faut espérer que les délibérations et les recommandations du Comité réussiront à prendre une plus grande influence.

Le ministère des Affaires extérieures et le Secrétariat d'État ont réussi à mieux coordonner la planification des politiques et des activités culturelles et universitaires nationales et internationales. D'autre part, les autorités provinciales, qui ont leur mot à dire en matière d'éducation, et les organismes non gouvernementaux se rencontrent maintenant plus souvent.

Les programmes de don d'ouvrages du ministère, programmes qui s'adressent surtout aux universités étrangères, ainsi qu'à certains autres, sont extrêmement importants à nos yeux. Ces dons représentent non seulement un rappel très visible du savoir-faire du Canada dans de nombreux domaines, mais représentent également des outils de recherche et pédagogiques utiles, tant pour les professeurs de l'université que pour les